
Maiatzak 21, 2023

42 

2017an hasi ziren Julen eta Paskal 
buruan zeuzkaten ideiei soinua jar-
tzen. Sarari laguntza eskatu zioten 
abeslaria aurkitzeko, eta espero ez 

zuten zerbait jaso zuten bueltan: berak 
baino hobeto ez zuela inork egingo. Hala 
sortu zuten Merina Gris taldea. Hiru do-
nostiarrek, erreferente antzerakoak iza-
teaz harago, musika egiteko moduan ko-
nektatu zuten, baita plazaratzeko orduan 
ere. 2020an kaleratu zuten Besteek zer 
lehenengo abestia. Ezkutatu egiten dute  
identitatea: oholtzara aurpegia estalita 
igotzen dira, eta abizenik ez dute esaten.

Garai bertsuan aurkeztu zuen bere 
burua J Martina taldeak, sareetan. Sal-
tseatzen 2019 erdialdean hasi ondoren, 
2020ko apirilean argitaratu zuten Mun-
du zahar lana Ane eta Kattalin Barcena 
ahizpa larrabetzuarrek eta Javi Jorajuria 
barañaindarrak.

Bi taldeak paraleloan egiten ari dira 
ibilbideak, eta gurutzatu ere egin dira. 
Birako hiru kontzertu eskaini dituzte 
elkarrekin. Gasteizen eta Iruñean jo dute 
apirilean, eta maiatzaren 19an Bilboko 
Kafe Antzokian. J Martina banda eta guz-
ti igo da oholtzara, J Martina 2.0 izena-
rekin, eta Silitia taldearekin ere egin du 
birako kontzertu bat, Donostian.

Zergatik zuek biak elkarrekin?
Kattalin Barcena (J Martina): Espazio 
eta musikaren aspektu asko elkarbana-
tzen ditugu. Guretzat aberasgarria da, 
musika elektronikoa egiten dugun hei-
nean, Euskal Herrian erreferentziazko 
taldeak izatea. Aberasgarria da jende 
honekin espazioak partekatzea, asko 
ikasten dugulako beraiekin, eta gure 
proiektua osatzen duelako.
Julen (Merina Gris):  Musika sentitzeko 

eta egiteko duten erarekin asko konek-
tatzen dugu.
Paskal (Merina Gris): Kode musikalak 
eta gureak antzekoak dira eta publikoa 
ere antzekoa da askotan.

Belaunaldi berri baten parte zarete?
Javi Jorajuria (J Martina): Formalki, 
bai. Gertatu diren aldaketen emaitza 
dira orain sortzen ari diren talde asko; 
tartean gu, Merina Gris, Silitia eta beste 
hainbeste.
K. Barcena: Euskal Rock Erradikalaren 
arrastoak bukatuta daudela ikusita, for-
malki musika egiteko beste modu bat 
sortu da. Baina gure asmoa ez da formal-
ki beste musika bat egitea bakarrik. Eus-
kal Rock Erradikalaren barruan musika 
politikoa egin duten talde erreferente 
asko egon dira, eta guri interesatzen 
zaiguna da gaur egun musika politikoa 

  IRATI IRAZUSTA JAUREGI       DANI BLANCO

J MARTINA ETA MERINA GRIS

Molde eta formatu berriak 
garaiko musika eszenan
Aldaketa gertatzen ari da Euskal Herriko 
musikaren eszenan. Sortzen ari diren hainbat 
taldek haize freskoa ekarri dute, molde, forma eta 
diskurtso berriekin gaur egungo testuingurura 
egokitutako musikarekin. J Martina eta Merina 
Gris dira horren adibide. Haiekin egon da ARGIA, 
elkarrekin egin duten biraren bezperatan.
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Merina Griseko taldekideak, maskarapean 
ezkutaturik, haien entsegu lokalean.
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egiteko moduak bilatzea, gaur egungo 
garaietara eta gure belaunaldiaren tes-
tuingurura egokituta egongo dena. 
Ane Barcena (J Martina): Horrek ez 
du esan nahi gaur egungo punk-ek ez 
dietela horri erantzuten. Formalki gu 
belaunaldi berri baten parte gara egon 
diren aldaketen ondorioz, teknologiaren 
aurrerapenez baliatzen garelako musika 
elektronikoa egiteko. Baina genero mu-
sikal guztietan gertatzen dira aldaketak 
eta denak egokitu daitezke gaur egungo 
testuingurura.
Sara (Merina Gris): Gaur egungo es-
zenan jende asko deseroso dago. Lehen 
oso markatuta zegoen alde batetik rock 
eta metal eszena, beste aldetik popare-
na… Orain gauza asko bateratu egin dira. 
Pureta horietatik nola eboluzionatu du-
gun ikustea ederra da, orain dena askoz 
errealagoa da.
Paskal: Poparen, elektronikaren, rocka-
ren... paretak puskatu egin dira. Oraingo 
gazteriari berdin zaio entzun Toc, Lu-
kiek, Mirua edo Süne, eta lehenengo en-
tzunaldi horri aukera ematea pozgarria 
da.
Julen: Jende gaztea musika modernoa 
egiten ari da, bereak dituen alderdiak 
alde batera utzi gabe. Adibidez, Mirua 
taldea Euskal Herrian egin ez diren gau-
zak egiten ari da, baina euskal musika 
tradizionala ere barnean dute eta ez 
dute alde batera uzten. Guri ere berdina 
gertatzen zaigu. Gazteak ginenean musi-
ka oso modu anarkikoan kontsumitzen 
zen. Guk entzun ditugu Piperrak, Ska-
lariak, Xabier Lete, Blink 182 eta Eva-
nescence. Eta ez gara saiatzen hori dena 
fusionatzen; gu hori guztia gara.
Sara: Horregatik, asko aldatuko da egin-
go duguna, orain ere gauza asko kon-
tsumitzen ditugulako. Nire ustez harri-
garria da talde batek denbora guztian 
estilo bera mantentzea.

Musika egiteko modua aldatu dela 
diozue. Zer esan nahi duzue?
J. Jorajuria: Momentuan dauden balia-
bideekin egiten den musikaz ari gara. 
Lehen gitarra edo anplifikadore batekin 
egiten zen, hori zelako eskura zegoena. 
Gaur egun ere erabiltzen ditugu horiek, 
baina tresna gehiago erabiltzeko aukera 
dugu, eta beste soinu eta erritmo asko-
tara heldu gaitezke. Forma berri hori ez 
da reggaetoia hartu eta kopiatze hutsa, 
baizik eta saiatzea forma horiek testuin-
guru honetara moldatzen. Forma propio 
bat ematen.
Julen: Badu puntu irrazional bat: guztia 

muturreraino eramatea. Bai soinu alde-
tik, baita lan egiteko garaian ere. Gau-
zak egiten ditugu horretaz biziko bagina 
bezala, hori posible ez denean momen-
tuz. Ez dauka inongo zentzurik, zeren 
guztiok baitaukagu soldatapeko lana eta 
bizitza soziala, baina argi geneukan gure 
proiektua muturreraino eraman nahi 
genuela. Asko sinesten dugu egiten du-
gun horretan.
Paskal: Musika egiteko modua baka-
rrik ez, plazaratzekoa ere aldatu da. Ar-
gazkiei, bideoei… ere garrantzia ematen 
diegu. Ez dugu esaten “ez dago dirurik, 
ez dago denborarik, beraz, berdin du”. 
Eman diezaiogun buelta bat. Merezi du 
atzeratzea, eta eszena zaintzea?
K. Barcena: Ikusita nola aldatu diren 
arauak eta jendea kulturalki, guk nahi 
duguna da musikaren bidez jendearekin 
konektatzea eta iristea guk esan nahi 
duguna. Horretarako oso inportantea da 

aztertzea zeintzuk diren jendearen sen-
tsibilitateak, zer entzuten dugun, zein 
musika eta doinuk mugitzen gaituzten… 
Ez hainbeste publikoari gustatzeko, bai-
zik eta testuinguru kulturala kontuan 
hartuta, ikusteko nola baliatu gaitez-
keen eskura dauzkagun tresnez jendeari 
barruan zerbait mugitzeko.

Estetika asko zaintzen duzue. 
Abestiak ere banaka zabaldu 
ohi dituzue, bakoitza bere 
bideokliparekin.
A. Barcena: Guretzat oso garrantzitsua 
da estetika gure musikan eta saiatzen 
gara irudia lantzen dugun heinean este-
tika lantzen. Zortea dugu inguruan jen-
dea daukagulako arte diziplina ezberdi-
netan aritzen dena. Irudian, jantzietan, 
Sahatsak –Jauregi– azken albumean egin 
digun arte zuzendaritzan…
Julen: Noizbait pentsatu dugu kanta bat 
bideoklipik gabe ateratzea, baina kanta 
bakoitzari buelta asko ematen dizkiogu 
eta iruditzen zaigu merezi duten leku 
hori eman behar diegula. Horretara da-
tor singleak ateratzearena, protagonis-
mo hori merezi dute kantuek.
J. Jorajuria:  Arte forma ezberdinak ez 
daude bata bestearengandik banatuta, 
beti aritu izan dira elkarlanean; musika-
ren kasuan, arkitekturarekin eta guzti. 
Gure gaitasunen mugak direla eta, bideo 
formatua erabiltzen dugu guk. Azken 
diskoan, Sahatsarekin batera, musika 
eta eskultura jarri genituen elkarlanean, 
eta bideo formatuan plazaratu behar 
izan dugu, adibidez.

Zer lortu nahi duzue musikarekin?
Sara: Dena sentiarazi nahi dugu, indi-
ferentzia izan ezik. Barruak mugitzea 
bilatzen dugu, eta hori lortzeko jartzen 
ditugu arima, gorputza eta bakoitzak 
daukan guztia. 
J. Jorajuria: Gure militantziarekin lor-
tu nahi dugun gauza bera, esango nuke. 
Musika tresna bat gehiago da gure egu-
nerokotasunean militantziarekin lortu 
nahi dugun hori islatzeko eta aldaketa 
kultural horretan esku hartzen saiatze-
ko.
K. Barcena: Normalean bi gauzari abes-
tu nahi izaten diegu. Alde batetik, gure 
letrak egunerokotasunaren isla izatea 
nahi dugu, gure bizipen intimoenetik 
testuinguru orokor bati abestuta, era-
kusteko zer sentitzen dugun garai haue-
tan eta leku honetan bizitzen. Politika-
rekin lotuta egoteak ez du esan nahi 
panfletoak direnik; panfletoak panfle-

”Gure helburua ez 
da Euskal Herrian 
euskal merkatu 
bat sortzea gure 

produktuak 
errentagarriak izan 

daitezen”
Kattalin Barcena (J Martina)

”Dena sentiarazi 
nahi dugu, 

indiferentzia 
izan ezik”

Sara (Merina Gris)
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toak dira eta abestiak abestiak. Beste 
aldetik, antolakuntzari, aldaketari, etor-
kizunari abesten diogu. 
Sara: Gauzak diren bezala azaldu nahi 
ditugu, eta bizitza gogorra bada, horrela 
esango dugu.

Nolako harremana dute gaur egungo 
panoraman musikak eta politikak?
A. Barcena: Nik uste tendentzia argia 
dagoela musika eta politika arlo inde-
pendente moduan ikusteko. Ez dago as-
morik musika eta testuinguru politikoa 
uztartzeko, edo indibidualismotik egiten 
da, bizipen pertsonalen kontaketa hu-
tsera mugatuta. Ez dut esan nahi hori 
bakarrik existitzen denik, baina tenden-
tzia argia da.
K. Barcena: Oso garai despolitizatuan 
bizi gara eta hori musikan ere islatzen 
da, gainontzeko esparru guztietan be-
zala. Oso interesgarria da oso talde fres-
koak ari direla sortzen Euskal Herrian, 
panorama musikala asko aberasten du-

tenak. Guk bultzatu nahi dugu aldaketa 
hori aspektu formal bat izatetik edukiz-
ko aldaketa bat izatera igarotzea. Ho-
rretarako, artistek euren burua agente 

politiko gisa ikusi behar dute, eragiteko 
gaitasuna duen subjektu moduan.
Julen: Denak du irakurketa politiko bat. 
Hutsaren aldarrikapena egiten baduzu 
etengabe, hori jarrera politiko bat da.
J. Jorajuria: Adibidez, konfinamenduan 
Zetak taldeak Zeinen ederra izango den 
abestia kaleratzeak eragin politiko han-
dia dauka. Dagoena onartzeko adieraz-
penak dira, nahiz eta inozenteki egin. 
Ez da nahikoa esatea “nik musika eta 
politika bereizi egiten ditut, musika bai-
no ez dut egiten”. Ez. Musika politikoa 
egiten duzu, kontua da nori egiten dio-
zun mesede.
Sara: Sare sozialek ere aldatu dute pa-
norama, musikak musika soil izateari 
utzi dio. Artistak ezagutzeko tresna bat 
dira, eta egunerokotasunean sare so-
zialetan erabiltzen den hizkuntzarekin 
eta partekatzen duzunarekin zure bu-
rua publikoki kokatzen duzu. Askotan 
musikak ez du behar hitz zehatzik zure 
pentsaera zein den erakusteko.

”Musika egitea 
unibertsalizatzen ari 
bada ere, ez du esan 

nahi merkatutik 
kanpo egiten denik”

Javi Jorajuria (J Martina)

J Martina taldeko kideak, 
Kattalin Barcena, Ane 

Barcena eta Javi Jorajuria, 
2019ko argazki batean. 



Maiatzak 21, 2023

46 І MUSIKA

Sentitu duzue beharrik sare 
sozialetan zuen burua lerratzeko?
Paskal: Ez, eta nire ustez talde bati ezin 
zaio exijitu. Ondo iruditzen zait talde 
batean partaideak posizio politiko ba-
tean errotuta egotea eta esatea, baina 
exijitzea ez.
Sara: Talde moduan badaukagu zentzu 
komun bat. Uste dugu gauza batzuk ba-
bestu behar ditugula eta beste batzuk 
ez dutela zentzurik guretzat. Baina hori 
da muga.

Toki batzuetan jotzea hartu izan 
duzue lan politikotzat?
K. Barcena: Bai, beti. Guretzat oso ga-
rrantzitsua da musikak espazio batean 
edo bestean publikoarekin sortu deza-
keen momentu partekatua, baita mu-
sikariok espazio edo ekimen konkretu 
batzuen alde egin dezakegun apustua 
ere (gaztetxeak, ekimen politiko edo so-
zialak, jaiak...). Hor hartzen du zentzua 
gure musikak, publikoak sentitzen due-
nean abestia ez dela gurea, kolektiboa 
baizik. Baina interesgarria da guretzat 
arrotzagoak diren espazioetan ere ego-

tea, helburua gure musika jende ezber-
dinarengana iristea delako.

Orokorrean panorama musikala nola 
ikusten duzue diruaren merkatuan? 
Artista batek bizi behar luke 
musikatik?
Paskal: Ez dut uste artista batek artista 

izate hutsagatik horretatik bizi behar 
lukeenik, baina norbaitek nahiko balu 
aukera izan beharko lukeela, bai.
Julen: Iturgin batekin ez dugu zalan-
tzarik egiten. Iturgin bat ez da joaten 
besteen etxeetara gauzak doan konpon-
tzera, horri lehia desleiala deitzen diogu 
kapitalismoan. Egia da hori ezin dugu-
la %100ean aplikatu arte diziplinetan. 
Beste ogibideetan produktiboa izan 
behar da, artearekin produktiboa izatea 
arriskutsua izan daiteke. Galdu daiteke 
faktore bat beste ogibideetatik desber-
dintzen duena: egia, zintzotasuna. Nire 
ustez helburua ez litzateke izan behar 
etekin ekonomikoa, baizik eta zure lana 
plazaratzea. 
Sara: Aukera izan behar luke nahi eta 
ahal duenarentzat. Ez dugu idealiza-
tu behar, geroz eta gehiago ikusten da 
artetik bizi diren asko lana uzten ari 
direla. Badirudi musikatik bizitzea se-
kulako pagotxa dela, baina atzean sa-
krifizio handia dago. Askotan alboratu 
egin behar izaten dira bizitza soziala eta 
denbora librea, eta antsietate handia 
sufritu ohi dute artistek.

J Martinak Donostiako Dabadaban 
emandako kontzertuan. 

JOKIN FERNANDEZ

”Gaur egungo 
multidiziplinartasunaren 

atzean prekarietatea 
dago; Do it yourself-a oso 
prekarioa izan daiteke”

Julen (Merina Gris)
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K. Barcena: Askotan salatzen da ar-
tista askok, adibidez, euskaraz abes-
ten dugunok, ez ditugula baldintzak 
betetzen merkatuan beste produktu 
batzuk funtzionatzen duten moduan 
funtzionatzeko. Baina gure helburua 
ez da Euskal Herrian euskal merkatu 
bat sortzea gure produktuak errenta-
garriak izan daitezen. Gure helburua 
da bai Euskal Herrian, bai beste leku 
batzuetan, beste gizarte mota bat sor-
tzea merkatuaren logikak aginduko ez 
duena eta, beraz, arte ekoizpena modu 
aske batean egin ahal izango dena. 

Gauza bat da momentuan musikatik 
diru bat irabaztea zure arte ekoizpena 
baldintza hobeetan egiteko, eta beste 
bat da helburua musikatik bizitzea iza-
tea. Musikatik bizita zure arte ekoiz-
pena merkatuaren denboren, eska-
riaren, zaletasunen… menpe egongo 
da. Helburua musikatik bizitzea bada, 
hein batean baldintza horiek onartu 
egin behar dituzu. Gure helburua ez 
da hori.

Gaur egun diskoek indarra galdu 
dute, plataformetako musika 
da nagusi, teorian errazagoa 
da zabaltzea… Musika egitea 
unibertsalizatzen ari da?
J. Jorajuria: Musika egiteko aukera 
handiagoa dago, baina asko zabaltzeko 
aukera ez dauka edonork. Eta musika 
egitea unibertsalizatzen ari bada ere, 
ez du esan nahi merkatutik kanpo egi-
ten denik. 

K. Barcena: Lehen diskografiak ziren 
irabaziak ateratzen zituztenak dis-
kotik. Orain ez dizkiozu diskografia 
horri 2.000 euro ordaindu behar eta 
grabatu dezakezu zure etxean. Baina 
ordaindu behar diozu banatzaile bati 
zure musika plataformetara igotzeko, 
jendeak playlistetan sartzeko ere ba-
natzaileak ordaintzen ditu…
Julen: Eta gero igotzen duzu musika 
erreprodukzio bakoitzagatik 0,008 
euro ordaintzen dizuten plataforma 
batera. Gaur egungo multidiziplinarta-
sunaren atzean prekaritatea dago. Do 
it yourself-a ("Zuk zeuk egin") oso pre-
karioa izan daiteke, zeuk egin behar 
duzu lan guztia, ezin duzu kontratatu 
diseinatzaile bat edo bideogile bat… 

Nola funtzionatzen du Spotify-k? 
J. Jorajuria: Spotify ez da Instagram 
bezala, ez da kontu bat egin eta abes-
tiak igotzea besterik gabe. Kontratu 
bat egin behar da banatzaile batekin, 
eta bakoitzak bere eskaintza dauka. 
Guk ez daukagu horren gaineko kon-
trolik, eta kalkuluak eginda zenbat or-
daintzen duen Spotify-k, zenbat iristen 
zaigun guri eta zenbat iritsi beharko 
litzaigukeen, ez da erreala. Ez da gar-
dena, ez dakizu non geratu den dirua, 
zeinek zer kobratu duen, zenbat or-
daindu dizun plataformak… 

Merina Gris maskarekin ateratzen 
da oholtzara. Zergatik?
Julen: Askotan garrantzia handiagoa 

ematen zaio artistari, produktuari bai-
no. Niri gustatzen zait artista ezagu-
tzea, baina beste talde batzuetan jo 
izan dugu eta ez genuen aurreiritzirik 
sortzeko aukerarik eman nahi. Asmo 
artistikoa zuen jolas bezala hasi ginen 
aurpegiak ezkutatzen, baina parado-
xikoki, identitatea indartu digu gure 
identitatea ezkutatzeak.

Zein proiektu dituzue hemendik 
aurrera?
Julen: Bigarren lan batean ari gara 
pentsatzen eta kontzertu dezente ditu-
gu datozen hilabeteetan. Gauzak kon-
tatzen jarraitzeko gogoa dugu. Abesti 
batean esaten dugu os lo juro que es 
la hostia lo que tengo que contar (zain 
dagizuet sekulakoa dela kontatzeko 
daukadana), eta hori da sentitzen du-
guna. Ez dugu esan nahi besteak baino 
hobea denik, baina uste dugu egiten 
dugun honek merezi duela eta gure-
kin konektatuko duen ahalik eta jende 
gehienarengana iritsi nahi dugu.
Paskal: Konstantzia mantendu nahi 
dugu. Uste dut puntu honetara iritsi 
garela eta taldeak aurrera egiten duela 
oso konstanteak garelako. 
J. Jorajuria: J Martinarentzat urte ho-
netako buruhausterik handiena banda 
izan da. Pixkanaka konposatzen jarrai-
tzeko asmoa dugu, eta udan-edo ho-
riek atera eta eskaini. 
A. Barcena: Udan printzipioz hasiera-
ko formatuari eutsiko diogu, hirurok 
emango ditugu kontzertuak. 


